

## مستوى اتخاذ القرار المهني وعلاقته بالمناخ الأسري لدى طلبة المرحلة الثانوية في منطقة الناصرة

إعداد

أمير وجيه يوسف شحادة

إشراف

الدكتور فؤاد عيد الجوالده

### الملخص

هدفت هذه الدراسة التعرف إلى مستوى اتخاذ القرار المهني وعلاقته بالمناخ الأسري لدى طلبة المرحلة الثانوية في منطقة الناصرة، في ضوء متغيري الجنس والمستوى الاقتصادي للأسرة. تكونت عينة الدراسة من (234) طالباً وطالبة تم اختيارهم بالطريقة القصدية من طلبة الصف العاشر في ثانوية عين ماهل الشاملة قضاء الناصرة في فلسطين خلال الفصل الدراسي الثاني من العام الدراسي 2016/2017م. ولتحقيق أهداف الدراسة قام الباحث بتطوير مقياس اتخاذ القرار المهني، ومقياس المناخ الأسري، وتم التحقق من دلالات صدقهما وثباتهما.

أظهرت النتائج أن مستوى اتخاذ القرار المهني جاء متوسطاً، وأن المناخ الأسري الأكثر شيوعاً لدى طلبة المرحلة الثانوية في قضاء الناصرة هو المناخ الأسري الإيجابي. وأظهرت النتائج عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى اتخاذ القرار المهني تعزى لمتغيري الجنس والمستوى الاقتصادي، كما أظهرت النتائج عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى المناخ الأسري تعزى لمتغيري الجنس والمستوى

الاقتصادي لدى الطلبة، وكشفت النتائج وجود علاقة ارتباطيه إيجابية بين اتخاذ القرار المهني والمناخ الأسيري الإيجابي، وعدم وجود علاقة ارتباطيه بين اتخاذ القرار المهني والمناخ الأسيري السليبي لدى طلبة المرحلة الثانوية في قضاء الناصرة.

وقد وضعت توصيات ومقترحات، ومنها إجراء دراسة تبحث في العلاقة بين اتخاذ القرار المهني والمناخ الأسيري على بيئات أخرى في المجتمع الفلسطيني، وعلى شرائح مختلفة من الطلبة، ومقارنة نتائجها بنتائج هذه الدراسة.

# **The Level of Vocational Decision Making and Its Relation to the Family Environment among High School Students at the Nazareth Area**

**Prepared by**

**Amer wjeh yosif Shhadeh**

**Supervised by**

**Dr. Fuad Eid Al Jawaldeh**

This study aimed to identify the level of Vocational Decision Making its relation to the family environment among high school students at the Nazareth Area. In light of their gender and economic level of the family. Sample of the study totaled (234) male and female who were chosen by purposive the method of the 10th grade students at Ain Mahal High School in Nazareth in Palestine during the second semester of the academic year 2016/2017. To achieve the aim of the study, the researcher developed a Vocational Decision Making Scale, and Family Climate Scale. Validity and reliability for both scales were obtained.

The results showed that the level of vocational decision-making was average, and that the most common family environment among high school students at the Nazareth area. The results showed that there were no statistically significant differences in the level of vocational decision making due to gender variables and economic level. The results also showed that there is no significant differences in the level of family environment due to gender variables and economic level among students. The results revealed a positive correlation between vocational decision making the positive family environment, and the absence of a relationship between

vocational decision-making and the negative family environment among high school students at the district of Nazareth.

Several recommendations and suggestions were provided; including the need for future research investigating the relationships between the level of Vocational Decision Making and family environment among other populations in the Palestinian society and using other student's samples and to compare their results with the ones reported in the current study.